
Protokół

z posiedzenia Komisji Rewizyjnej w dniu 27.05.2020 roku o godzinie 1100 w sali posiedzeń
nr 24 w Urzędzie Miejskim w Kowalewie Pomorskim.
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Ad.1 Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:

stan Komisji       - 6 radnych
obecni                 - 6 radnych
nieobecni            - 0 radnych
oraz zaproszeni goście.

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Stanisław Kaznowski.

Przewodniczący  Stanisław  Kaznowski –  o  godzinie  1100 otworzył  posiedzenie  Komisji  i  po
powitaniu  radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na  podejmowanie
prawomocnych decyzji.

III. Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe.
2.Omówienie  sprawozdania   finansowego,  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  wraz  z  opinią
Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informacja o stanie mienia za rok 2019 oraz
zgłoszenie wniosku o udzielenie absolutorium.
3. Zapytania, wnioski, sprawy różne.
4. Zakończenie.

 Radni nie wnieśli uwag do porządku posiedzenia Komisji.

Ad.2  Omówienie  sprawozdania   finansowego,  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  wraz  z
opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej o tym sprawozdaniu, informacja o stanie mienia za
rok 2019 oraz zgłoszenie wniosku o udzielenie absolutorium.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała radnych, że w sprawozdaniu z wykonania
budżetu za 2019 roku przedstawione są dochody i wydatki Gminy z ich procentowym wykonaniem.
Zgodnie  z  przepisami  zostało  opisane  wykonanie  dochodu  według  ważniejszych  źródeł
w poszczególnych działach. Opisy są przy wykonaniu w odchyleniach poniżej wykonania 100 %.
W  przypadku  wydatków  również  zostały  opisane  pokrótce  rozdziały  ich  dotyczące.  Do
sprawozdania również załączona jest informacja o należnościach wymagalnych, w której należało
podać jakie  były działania  podjęte  w danym roku odnośnie ściągnięcia  należności  -  w naszym
przypadku jest to ilość upomnień i tytułów wykonawczych, ilość wpisów na hipotekę. Jest również
informacja  o  przychodach  i  rozchodach,  czyli  ile  zostało  zaciągniętych  kredytów  i  pożyczek
w danym roku, jak wyglądały spłaty zaciągniętych już kredytów i pożyczek. Są także szczegółowo
opisane wydatki inwestycyjne – jakie inwestycje były wykonane, jaka jest ich realizacja w danym
roku- podany jest procent wykonania. Również dołączone jest sprawozdanie z realizacji inwestycji
za 2019 rok – wygląda ono tak jak tabela do uchwały budżetowej, ma ten sam układ. Kolejnym
załącznikiem, jest wykaz  zmian   w  planie  wydatków z   udziałem  środków    europejskich,  gdzie
należało wpisać wszystkie  uchwały, które były podejmowane w związku ze środkami pozyskanymi
z Unii  Europejskiej.  Jest  dołączony również do sprawozdania stopień zaawansowania realizacji
programów wieloletnich i Sprawozdanie z wykonania planu finansowego Miejsko – Gminnego 
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Ośrodka Kultury  w Kowalewie  Pomorskim.  Jest  także  dołączony bilans  z  wykonania  budżetu,
rachunek zysków i strat oraz zestawienie zmian w funduszu. Poinformowała również, że przyszła
pozytywna opinia z Regionalnej Izby Obrachunkowej odnośnie sprawozdania z wykonania budżetu
za rok 2019 -  znajduje się ona w Biurze Rady.  Do tej  pory z opinią  zapoznał  się radny Jerzy
Koralewski.

Radny  Jerzy  Koralewski –  poinformował,  że  nie  ma  żadnych  uwag  co  do  sprawozdania
z wykonaniu budżetu za 2019 r. Gdyby miał jakiekolwiek uwagi zgłosiłby je przed podejmowanymi
uchwałami w sprawie zmian uchwały budżetowej, które mają wpływ na końcowy wynik. Uważa, że
bardzo skrupulatny jest zapis, wywodzący się z tego, że są uchwały Rady, w  których następowały
zmiany w budżecie. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  poinformowała,  że  pokazuje  to  jak  Rada  pracowała
w danym roku.

Radny Jerzy Koralewski – poinformował,  że nasuwają mu się  pewne pytania,  które powinny
znaleźć  swoje  odzwierciedlenie  we  wniosku,  który  zostanie  skierowany  do  Regionalnej  Izby
Obrachunkowej. Uważa, że pozytywna Opinia RIO ma znaczenie, natomiast nie należy się tylko nią
kierować. 
Zadał następujące pytania Pani Skarbnik Magdalenie Górnej:
- jak wyglądają bieżące wydatki budżetowe do bieżących dochodów budżetowych,
- co miało wpływ na to, że dochody budżetowe zostały wykonane w 96 % ,
- czy deficyt budżetowy, który wynosi 13.267 000,00 zł maleje, czy pozostaje taki sam.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  – zapytała  czy  w  pierwszym pytaniu  chodzi  o  wydatki
w ujęciu procentowym.

Radny Jerzy Koralewski – odpowiedział, że tak.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała  na  pierwsze  pytanie  –  wykonaliśmy
wydatki w kwocie 70. 656 293, 34zl,  z czego wydatki bieżące stanowiły 68,65 % , pełna kwota to
48 508 951,00 zł,  a wydatki majątkowe stanowią  31,35 %, co daje kwotę 22 147 341,00 zł –
głównie są to inwestycje.   
Do  odpowiedzi  na  drugie  pytanie,  należałoby  szczegółowo  przeanalizować  wszystkie  działy,
zawarte w sprawozdaniu. Te 96 % wynika z tego, że w jednym dziale mamy wykonanie powyżej
100 %, a w drugim wykonanie mamy 80%. Wpływ na ten wynik miało wiele czynników i wszystko
jest wpisane w danym dziale.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka- odpowiedziała,  że wpływ na takie wykonanie dochodów
miały wpłaty z tytułu nabycia prawa własności i użytkowania wieczystego. Planowana była kwota
ponad 200 000, 00 zł,  a została przyjęta uchwała w sprawie bonifikat od opłat  jednorazowych.
Wykonanie było na poziomie 30 %. Uważa, że trudno jest zaplanować wszystko idealnie.

Radny Jerzy Koralewski – uważa, że w uzasadnieniu, które będziemy sporządzać należy dodać,
że nie zaniedbaliśmy czegoś, że jest to niezależne od nas, gdyż na to składa się  wiele czynników. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że przy dochodach własnych, na przykład
przy  podatkach  lokalnych  -  mielibyśmy  większe  pole  manewru,  np.  planowane  były
4 000 000,00 zł. Podatki nie spływały, nic nie robiliśmy, nie wysyłaliśmy upomnień, nie było 



- 4 -

tytułów-  na  to  mamy  bezpośredni  wpływ.  Tak  samo  byłoby  z  subwencją,  gdyby   nie  została
przekazana   w 100%. 
Natomiast  patrząc  na  udziały  w  podatku  dochodowym  od  osób  fizycznych  czy  prawnych,
teoretycznie  nie  mamy wpływu.  Nie  jesteśmy w posiadaniu  wszystkich  danych  i  nie  jesteśmy
w stanie skontrolować wszystkiego w 100%. Planując budżet analizowane są ubiegłe lata z czego
brana jest średnia.

Radny Jerzy Koralewski  – zadał pytanie Przewodniczącemu Komisji Rewizyjnej Stanisławowi
Kaznowskiemu, czy opinia Komisji Rewizyjnej, powinna być również opinią pozostałych Komisji. 

Przewodniczący Komisji  Stanisław Kaznowski – odpowiedział,  że Komisja Rewizyjna będzie
rekomendować do pozostałych radnych z pozostałych Komisji o przyjęcie tej opinii.  Wypracujemy
wniosek  do pozostałych komisji i Regionalnej Izby Obrachunkowej.   

Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że materiał który otrzymał wraz z opinią RIO od Pani
Skarbnik  jest  wystarczający.  Zwrócił  się  do  pozostałych radnych komisji  i  zaproponował  trzy
możliwości:  pozytywna,  negatywna,  pozytywna  z  uwagami.  Od  nas  zależy  jaki  wariant
przyjmujemy. Budżet w roku 2019 był bardzo trudny. Zwrócił uwagę na zaplanowany deficyt, jest
jego  spadek. Uważa, że może uda nam się w przyszłych latach zejść do zera.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka- zauważyła, że czyniliśmy wszelkie starania, żeby wydatki
utrzymać na poziomie przyjętego planu, a wręcz je obniżyć.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  poinformował  o  tym,  że Burmistrz  mówił  kiedyś  o  tym,  że  nie
wykazujemy w budżecie środków z Unii Europejskiej. O ile bierzemy te środki, najpierw trzeba ze
swojego budżetu wyłożyć, a potem dopiero ubiegać się o zwrot.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –poinformowała, że w tym  roku  planuje wydatki utrzymać
w  ryzach,  nie  mniej  jednak  rok  przyszły  będzie  trudniejszy.  Na  pokrycie  deficytu  planujemy
zaciągnąć kredyt, który będzie mniejszy niż zakładaliśmy. 

Radny Piotr Strzelecki- uważa,  że z Unii Europejskiej otrzymaliśmy mało pieniędzy, tylko na
Dzienny Dom Pobytu i  to jeszcze małe.  W odczuciu społeczeństwa są to małe środki;  drogi –
niewielkie środki od Marszałka. Przez następne 3 lata będziemy stąpali po cienkiej nitce. Rolnicy
też przeinwestowali. Chyba poszliśmy za bardzo do przodu.

Radny  Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że przy  małym  budżecie  nie  można  pozyskiwać
środków z UE, nie mając wkładu własnego.
Dziś 30 rocznica  powołania Samorządu Terytorialnego i przez ten okres  jak i w przedostatniej
kadencji  i  ostatniej  społeczeństwo  widzi  i  ocenia  skąd  się  wzięły  samochody  w  OSP,  skąd
rozbudowa Wiejskiego Domu Kultury, świetlica w Kiełpinach, rewitalizacja Chełmonia, Srebrnik,
Pływalnia, drogi. To co zostało zrobione dzięki społeczeństwu Kowalewa i władz, należy oceniać
obiektywnie. Zastanawia się, co by było gdybyśmy tego nie zrobili wtedy.

Radny Piotr Strzelecki- zapytał, czy kiedyś w naszej gminie był tak wysoki deficyt?

Radny Jerzy Koralewski – odpowiedział, że był.
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Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski – uważa, że rację ma zarówno radny Koralewski i radny
Strzelecki. Gdyby nie było zadłużenia jakie jest to byśmy nie robili żadnych inwestycji. Z decyzji
rządu  wyszedł  taki  deficyt.  Zastanawia  się,  po  co  likwidowano  gimnazja.  Urząd  mógłby  być
budowany  później,  zostaliśmy zmuszeni  do  przebudowy szkoły  na  urząd  i  przedszkole.  W tej
kadencji będzie mniej inwestycji. Uważa, że słuszne są decyzje odnośnie dróg. Mimo wysokiego
deficytu drogi są robione. Widać, że Powiat też remontuje drogi.

Radny Jerzy Koralewski – powiedział, że to on jako pierwszy rękę podniósł za wybudowaniem
gimnazjum; z naszych pieniędzy obiekt został wybudowany,  bo to my spłacaliśmy kredyt.

Radny  Ryszard Lipiński – uważa,że nie będzie problemu z drogami, rząd dla samorządów da
dotacje do dróg.

Radny  Jerzy  Koralewski –  odczytał  treść  wniosku  o  udzielenie  absolutorium  Burmistrzowi
Miasta. 

Przewodniczący Stanisław Kaznowski – zapytał czy są jakieś uwagi, do przeczytanego wniosku. 

Nikt z radnych nie zgłosił żadnych uwag ani zapytań.

Komisja Rewizyjna jednogłośnie zatwierdziła wniosek o udzielenie absolutorium.

Opinia  wraz  z  wnioskiem  Komisji  Rewizyjnej  z  wykonania  budżetu  za  rok  2019  -   stanowi
załącznik do protokołu.

Ad.3. Zapytania, wnioski, sprawy różne.
Nie zgłoszono.

Ad. 4. Zakończenie

Wobec  wyczerpania  porządku  Przewodniczący  Komisji  o  godzinie  1231 zamknął  posiedzenie
Komisji.

Protokół zawiera 5 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska

                                                                                                                                

                                                                                                                          PRZEWODNICZĄCY KOMISJI 
                                                                                                          REWIZYJNEJ

                                                                                                   /-/ Stanisław Kaznowski


